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دیروز اعضای هیأت رئیسه کمیسیون ویژه طرح 
حمایت از کاربران در فضای مجازی تعیین و رضا 
تقی پور رئیس این کمیسیون شد. بر این اساس 
علی یزدی خواه نایب رئیس اول، حسن نوروزی 
نایب رئیس دوم، مهرداد ویسکرمی و بیژن نوباوه 
دبیران کمیسیون و لطف الله سیاهکلی به عنوان 

سخنگوی این کمیسیون انتخاب  شدند.
به گزارش تجارت نیوز، دیروز اعضای هیأت رئیسه کمیسیون 
ویژه طرح حمایت از کاربران در فضای مجازی تعیین و رضا تقی 

پور رئیس این کمیسیون شد.
بر این اساس علی یزدی خواه نایب رئیس اول، حسن نوروزی 
نایب رئیس دوم، مهرداد ویســکرمی و بیــژن نوباوه دبیران 
کمیســیون و لطف الله ســیاهکلی به عنوان سخنگوی این 
کمیسیون انتخاب شدند.این کمیسیون با حضور نمایندگانی 
از کمیســیون های تخصصی مجلس آغاز به کار می کند، اما 

مشخص نیست از چه زمانی. نمایندگان مجلس هم گفته اند 
قرار است طرح حمایت از کاربران در فضای مجازی توسط این 

کمسیون بررسی می شود.
اگرچه پیش از این اوایل مرداد بود که گفتند این طرح از دستور 
کار مجلس خارج شد. اما طولی نکشید که برخی از نمایندگان 
مجلس آن را تکذیب کردند و گفتند فقط نوبت بررسی آن نشده 
است.پس از تصویب بررسی طرح حمایت از کابران در فضای 
مجازی طبق اصل ۸۵ قرار بود نخســتین جلسه کمیسیون 
مشترک مجلس امروز برگزار شود. طرحی برای احراز هویت 
کاربران که قرار است دسترسی به اینترنت و شبکه های اجتماعی 
را محدود کند. استفاده از فیلترشکن ممنوع و در صورت استفاده 

جرم حساب می شود.
با وجود انتقادات گسترده علیه این طرح با این حال نمایندگان 
مجلس هنوز بر اجرایی کردن اصرار دارند و کمسیون ویژه برای 

بررسی آن نیز تشکیل داده اند.

رضا تقی پور، رئیس کمســیون ویژه بررسی طرح حمایت از 
کاربران در فضای مجازی، در واقع کســی بود که همزمان با 
انتخابات ۱۴۰۰ از بررســی این طرح خبر داده بود.او گفته بود: 
»۱۷۰ نماینده این طرح را امضا کردند و این طرح به زودی در 
دستور کار پارلمان قرار می گیرد. پس از تبدیل شدن به قانون 
امیدواریم این حوزه سامان خوبی پیدا کند.« اگرچه طولی نکشید 
و آن را تکذیب کرد. اما حالا خود رئیس کمســیون این طرح 
شده است.به نظر می رسد همزمانی با انتخابات ۱۴۰۰ بوده که 
صحبت درباره اجرایی کــردن این طرح را به تعویق انداخت. 
اما با پایان انتخابات نماینــدگان به صراحت از اجرایی کردن 
آن صحبت کردند. هفته گذشته آقاتهرانی، رئیس کمیسیون 
فرهنگی مجلس گفته بود: قرار است از کاربران فضای مجازی 
حمایت کنیم و به دلیل همین صیانت باید تمامی نشست های 
کمیسیون مشترک علنی باشــد؛ چراکه بنا داریم از پلتفرم ها 

حمایت جدی کنیم!

مسدودسازی اینترنت جدی شد؟

بررسی طرح صیانت به دست موافقان فیلترینگ افتاد
رئیسی در ستاد اقتصادی دولت:

ستاد تنظیم بازار باید زیر نظر معاون اول 
رئیس جمهور عملیاتی تر شود

رئیس جمهور با بیان اینکه مسئولیت و مدیریت اصلی تنظیم بازار برعهده 
معاون اول رئیس جمهور است،  گفت: ستاد تنظیم بازار باید زیر نظر معاون 

اول فعال تر و عملیاتی تر شود.
به گزارش مهر، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی دیروز در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت با اشاره به لزوم فروش دارایی های مازاد دولت در چارچوب قانون بودجه، گفت: وزارت 
اقتصاد و دارایی وظیفه دارد این موضوع را با جدیت پیگیری کند.رئیس جمهور با بیان اینکه 
مسئولیت و مدیریت اصلی تنظیم بازار برعهده معاون اول رئیس جمهور است، گفت: ستاد تنظیم 
بازار باید زیر نظر معاون اول فعال تر و عملیاتی تر شــود.رئیس جمهور اصلاح نظام مالیاتی و 
شناسایی مؤدیان جدید مالیاتی را ضروری دانست و بر لزوم کنترل و کاهش هزینه های دولت با 
مشارکت و اهتمام دستگاه ها و بخش های مختلف تاکید کرد. رئیسی همچنین خواستار نظارت 
جدی و عملیاتی بانک مرکزی بر همه بانک ها از جمله بانک های خصوصی شــد و گفت: 
هدایت نقدینگی از فعالیت های غیرمولد به فعالیت های تولیدی و ساماندهی نقدینگی با استفاده 
از نظرات کارشناسان اقتصادی از مهم ترین وظایف بانک مرکزی است.در جلسه  دیروز ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت، نظرات و دیدگاه های اعضا درباره تنظیم بازار کالاهای اساسی مطرح 

و بررسی شد.

دولت باکو مسیر غلط خود را اصلاح کند
نماینده مردم تبریز در مجلس خطاب به دولتمردان باکو، گفت: ایران اسلامی 
در ۴۰ سال گذشته برادری خود را به شما اثبات کرده و لازم است رویه های 

غلطی را که در پیش گرفته اید، اصلاح کنید.
به گزارش مهر، محمدرضا میرتاج الدینی در جلسه علنی دیروز مجلس طی تذکری شفاهی 
خطاب به دولتمردان باکو، گفت: ایران اسلامی در ۴۰ سال گذشته برادری خود را به شما اثبات 
کرده و لازم است رویه های غلطی را که در پیش گرفته اید، اصلاح کنید.وی ادامه داد: »الهام 
علی افُ« اخیراً با پهپاد اسرائیلی عکس یادگاری گرفته درحالی که  رژیم صهیونیستی، دشمن 
مسلمانان و این اقدام رئیس جمهور آذربایجان مایه ننگ است.نماینده مردم تبریز در مجلس 
شورای اسلامی افزود: پهپادهای جمهوری اسلامی ایران سال ها در آسمان جبهه مقاومت در 
حال پرواز و خواب را از اسرائیل و صهیونیست های جنایتکار ربوده است.میرتاج الدینی تأکید کرد: 
 رژیم صهیونیستی دشمن همه مسلمانان جهان است و عکس یادگاری رئیس جمهور جمهوری 

آذربایجان با پهباد اسرائیلی برای مسلمانان جهان قابل قبول نیست.

 امسال بیش از ۵۰ درصد کسری بودجه 
خواهیم داشت

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به اینکه برآورد ما 
این است که امسال بیش از ۵۰ درصد کسری بودجه داشته باشیم، تصریح 
کرد:  دولت حتماً باید برای در پرداخت ها لایحه بیاورد تعدیل کند و همچنین 
راهکارهای جدیدی که می توان این کسری ها را جبران کرد و ساز و کار جدید 

پیشنهاد دهد.
جعفر قادری نماینده مجلس یازدهم در گفت وگو با ایلنا، درباره کسری بودجه ۱۴۰۰ و برنامه 
مجلس برای مدیریت آن اظهار داشت: جلسه ای را با حضور آقای میرکاظمی رئیس سازمان 
برنامه و بودجه داشتیم که گزارشی در کمیسیون ارائه کردند. برآورد ما این است که امسال بیش 
از ۵۰ درصد کســری بودجه داشته باشیم. وی افزود: این دولت حتماً باید برای در پرداخت ها 
لایحه بیاورد، تعدیل کند و همچنین راهکارهای جدیدی که می توان این کسری ها را جبران 
کرد و ساز و کار جدید پیشنهاد دهد. هرگونه مدیریت بودجه حتما باید از طریق دولت به مجلس 
بیاید؛ یا اینکه دولت خودش می تواند با مکانیسم تخصیص این کار را انجام دهد، اما در نهایت 
تنها بحث مدیریت در هزینه ها نیست، بلکه بحث افزایش درآمدها نیز هست. همچنین دولت 

باید برای افزایش درآمدها، به صورت جدی پیشنهادات خودش را به مجلس ارائه دهد. 
نماینده مردم شیراز درباره نگرانی ها از کسری بودجه ۱۴۰۱ خاطرنشان کرد: باید به سمتی 
برویم که فعالیت های عمرانی را به بخش غیردولتی واگذار کرده و آن ها را به صورت مشارکتی 
تعریــف کنیم. اگر این کار صورت بگیرد هم هزینه های جــاری دولت را کم می کند و هم 
بخش عمرانی را به صورت مشارکتی واگذار کرده اند. وی درباره تناقض طرح واردات خودرو و 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی یادآور شد که واردات خودرو نیز مشروط به صادرات است، یعنی 

اگر ارز لازم تامین شود، می توانند واردات آن را انجام دهند.

اختلاف بر سر ارز دولتی و نیمایی
 ۵۰۰ تن ماده اولیه شیرخشک نوزاد 

در معرض فساد قراردارد
رییس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد با بیان اینکه ۵۰۰ تن ماده اولیه 
تولید شیرخشک نوزاد در گمرک مانده و ترخیص نشده است، گفت: وزارت 
بهداشت معتقد است شیرخشک نوزاد دارو است و باید ارز دولتی دریافت 
کند ولی وزارت صمت می گوید شیرخشک نوزاد غذاست و باید با ارز نیمایی 
ترخیص شود. این اختلاف نظر دو وزارتخانه و تعلل منجر به این شده که 

بخشی از این مواد فاسد و از چرخه مصرف خارج شوند.
هانی تحویل زاده در گفت و گو با ایسنا در پاسخ به این سوال که آیا ۵۰۰ تن ماده اولیه تولید 
شیرخشک از گمرک ترخیص شده است یا خیر، گفت: همچنان اختلاف دو وزارتخانه بهداشت 
و صنعت پابرجاست. وزارت بهداشت معتقد است شیرخشک دارو است و باید ارز دولتی به آن 
تعلق گیرد ولی وزارت صنعت می گوید شیرخشک غذا بوده و نباید به آن ارز دولتی تخصیص 
داد.وی ادامه داد: وزارت صنعت معتقد است براساس مصوبه سال ۱۳۹۹ نباید به غذا ارز دولتی 
داد  و بایذ ماده اولیه شیرخشــک نوزاد با ارز نیمایی ترخیص شوند. اگر وزارت بهداشت این 
موضوع را قبول کند قیمت شیرخشک دو برابر خواهد شد. ولی این وزارتخانه برای جلوگیری از 
افزایش قیمت ها حاضر شده که ۵۰۰ تن ماده اولیه شیرخشک خراب شود ولی قیمت تغییری 
نکند. رییس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک نوزاد اضافه کرد: به همین دلیل ۵۰۰ تن ماده 
اولیه شیرخشک همچنان در گمرک مانده و بلاتکلیف هستیم. در حقیقت این موضوع تبدیل 
به یک کلاف سردرگم شده است و این دو وزارتخانه نمی توانند برای یک ماده تعیین و تکلیف 
کنند که آیا شامل ارز دولتی می شود یا خیر؟وی تصریح کرد: متاسفانه دولت جدید هم برای 
اینکه قیمت ها بالا نرود روال قیمت گذاری دستوری را  پیش گرفته است.بنابر گفته این فعال 
بخش خصوصی بخشی از این مواد اولیه شیرخشک فاسد شده و قابل استفاده نیست.تحویل 
زاده با بیان اینکه قیمت ماده اولیه شیرخشک تولید داخل ۵ برابر ارز دولتی است و استفاده از 
آن صرفه اقتصادی ندارد، گفت:اگر ارز دولتی به مواد اولیه شیرخشک نوزاد تعلق نگیرد، قیمت 
آن دو برابر خواهد شد. البته پیشنهادهای بسیاری در این زمینه ارائه کردیم مثلا اینکه دولت 
می تواند به جای تخصیص ارز دولتی به  واردات ماده اولیه به خانواده ها در قالب کارت های 

الکترونیکی خرید کالا،  یارانه دهد.

رئیس کل دادگستری استان تهران:
بنا بود امتیاز تاسیس دفاتر خدمات الکترونیک 

قضایی به نحو عادلانه توزیع شود
رئیس کل دادگستری استان تهران با اشاره به اینکه بنا بود امتیاز تاسیس 
دفاتر به نحو عادلانه توزیع و خدمت رسانی راحت تر و آسان تر به مردم ارائه 
شود، اظهار کرد: این مجوزها خیلی محدود صادر شد و یکی از معایب طرح 
این است که دسترسی سهل تر مردم وجود ندارد و از اهداف تاسیس این 
دفاتر دسترسی آسان مردم به آن ها بود؛ ولی متاسفانه همچنان معطلی و 

سرگردانی مردم وجود دارد.
به گزارش ایلنا، محمدجواد حشمتی مهذب رئیس کل دادگستری استان تهران در نشستی با حضور 
محمــد کاظمی فرد رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه و کارشناســان حوزه فناوری 
اطلاعات گفت: اقدام های صورت گرفته در حوزه فناوری اطلاعات و همچنین تشکیل دفاتر خدمات 
الکترونیک قضایی در مجموع مفید بوده اند.رئیس کل دادگستری استان تهران گفت: دفاتر خدمات 
الکترونیک قضایی از جمله اقدامات مفید و مثبتی بوده که در قوه قضاییه و دادگستری رقم خورده 
و از زمان شکل گیری تا امروز اقدامات خوبی صورت گرفته است و باید تلاش شود با رفع معایب 
این مجموعه نیز کامل تر شود.وی افزود: برای این دفاتر اهدافی مقرر شده که تا حدودی محقق شده 
اســت و کماکان باید با بازدیدهای مستمر در خصوص احصاء و رفع مشکلات اقدام شود.حشمتی 
گفت: کسانی که در صف هستند و مراجعانی که دریافت کننده این خدمات هستند، این مشکلات را 
به عینه مشاهده و گزارش می کنند.رئیس کل دادگستری استان تهران با اشاره به اینکه بنا بود امتیاز 
تاسیس دفاتر به نحو عادلانه توزیع و خدمت رسانی راحت تر و آسان تر به مردم ارائه شود، اظهار کرد: 
این مجوزها خیلی محدود صادر شد و یکی از معایب طرح این است که دسترسی سهل تر مردم وجود 
ندارد و از اهداف تاسیس این دفاتر دسترسی آسان مردم به آن ها بود؛ ولی متاسفانه همچنان معطلی 
و سرگردانی مردم وجود دارد.کاظمی فرد نیز در این نشست ضمن قدردانی از نگاه مثبت رئیس کل 
دادگستری استان تهران گفت: در مسیر هوشمندسازی در قوه قضاییه حدود ۸۰ پروژه تاکنون به بهره 
برداری رسیده است که تا آخر سال به تعداد ۱۰۰ پروژه و سامانه مختلف می رسد.رئیس مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات قوه قضاییه گفت: با سامانه های ایجاد شده وکلا تمامی کارهای خود را می توانند با 

خود کاربری انجام دهند و نیازی به مراجعه به دفاتر خدمات الکترونیک ندارند.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم شادگان در مجلس با اشاره به وضعیت آب 
شرب و فاضلاب شادگان، با انتقاد از اینکه این موضوع 
تبدیل به تراژدی ناتمامی شده است، گفت: نمی توان به 
آب شرب شادگان، آب شرب گفت زیرا آبی که به شادگان 

به عنوان آب شرب تحویل داده می شود فاضلاب است.
به گزارش ایلنا، مجید ناصری نژاد در صحن علنی دیروز مجلس در 
تذکری به وزیر نیرو در رابطه با وضعیت آب شرب و فاضلاب شادگان، 
با انتقاد از اینکه این موضوع تبدیل به تراژدی ناتمامی شده است، گفت: 
نمی توان به آب شرب شادگان، آب شرب گفت زیرا آبی که به شادگان 

به عنوان آب شرب تحویل داده می شود فاضلاب است. 
وی  ادامه داد: رئیس محیط زیست خوزستان اعلام کرده که حداقل 

روزانه هزار و دویســت مترمکعب فاضلاب خانگی شهر اهواز در رود 
کارون تخلیه می شود و این آب مســتقیم پس از اهواز وارد شادگان 
می شود؛ مردم تابستان را با سختی سپری کردند و وضعیت آب شرب 
به هیچ وجه قابل تحمل نیست و هیچ مسئولیتی نباید در این رابطه 

سکوت کند. 
نماینده مردم شــادگان در مجلــس  تصریح کرد: مــردم با انواع 
بیماری های داخلی و پوستی مواجه هستند؛ این موضوع چه زمانی حل 
خواهد شد؟ اعتباراتی در این رابطه داده شد اما در شادگان هیچ اثری از 
آن ندیدیم و متاسفانه کارگران آبفا حداقل ۵.۷ ماه و تا یک سال حقوق 
نگرفتند و در این رابطه نیاز است وزارت نیرو و مسئولان مربوطه توجه 

ویژه به این موضوع داشته باشند.

روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: مسافران پروازهای 
خارجی موظف به ارائه کارت واکسیناسیون دیجیتال صادرشده از سوی 

وزارت بهداشت هستند.
به گزارش ایسنا به نقل از  سازمان هواپیمایی کشوری، دکتر علی شریفی زارچی سرپرست 
مرکز مدیریت آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در نامه 
ای به معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: تنها مدرک معتبر واکسیناسیون 
ایران، کارت دیجیتال صادر شده از سوی وزارت بهداشت است.متن نامه بدین شرح است:

»جناب آقای شهرام آدم نژاد معاون محترم حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی
عطف به نامه شــماره ۷۸۹/۱۰۰ مورخ ۱۶/۶/۱۴۰۰ جناب آقای دکتر عین اللهی وزیر 
محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به استحضار می رساند تنها مدرک دارای اصالت 
واکسیناسیون ایران، کارت دیجیتال واکسن صادر شده از سوی وزارت متبوع می باشد که از 

طریق سامانه salamat.gov.ir صادر شده باشد.لازم به ذکر است جهت تعیین اصالت 
کارت واکسن دیجیتال انگلیسی )مخصوص مسافران به خارج کشور(، کافی است بارکد 
دو بعدی )QR-Code( مندرج روی کارت توسط یک گوشی تلفن همراه اسکن شود.
https://vaccinecard.health.gov. در صورت اصالت کارت، صفحه ای با نشانی
ir باز خواهد شد که عینا تصویر کارت دیجیتال فرد را نمایش می دهد.خواهشمند است 
دستور فرمائید موضوع فوق به تمامی آژانس های مسافرتی، شرکت های هواپیمایی داخلی 
و خارجی مستقر در کشور و سایر شرکت های ذیربط منعکس گردد.مقتضی است اطلاع 
رسانی مناسب به مشتریان این شرکت ها به گونه ای انجام شود که حداقل دو هفته قبل 
از مسافرت نسبت به تهیه کارت دیجیتال واکسن اقدام نمایند تا در صورت بروز هرگونه 
مشــکل، مراتب را از طریق فرم اعلام خطا در کارت واکســن )موجود در همان سامانه 

salamat.gov.ir( پیگیری فرمایند.«

 چیزی که به عنوان آب شرب تحویل مردم 
شادگان می شود، فاضلاب است

ناصری نژاد در صحن علنی مجلس:

 ارائه کارت واکسن دیجیتال 
برای پروازهای خارجی الزامی شد

روابط عمومی سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد:

فروش لوازم خانگی قاچاق با گارانتی ۱۰ ساله!
در حالی که مسئولان نسبت به خرید لوازم خانگی 
قاچاق با گارانتی های متفرقه هشدار داده اند، در بازار 
گفته می شود همین گارانتی های متفرقه، ۱۰ سال 
ضمانت موتور، دو سال قطعات و حتی پنج سال در 

برابر آتش سوزی و دزدی بیمه دارند!
گزارش ایسنا از بازار لوازم خانگی تهران حاکی از آن است که در 
بازار »امین حضور« بیشتر مغازه ها خالی از مشتری است و فقط 
چند فروشگاهی که تخفیف یا فروش ویژه دارند، همزمان چند 
مراجعه کننده  هم دارند. همه فروشندگان هم متفق القول هستند 

که قیمت لوازم خانگی این روزها ثانیه ای تغییر می کند.
اما پدیده جالب تر در این بازار این است که با وجود گدشت سه 
سال از ممنوعیت لوازم خانگی، تقریبا در اکثر مغازه ها کالاهای 
برندهای خارجی از جمله ال جی، سامسونگ، بوش و حتی هیتاچی 

فروخته می شود و حتی برخی مغازه ها اصلا جنس ایرانی ندارند!
نکتــه جالب تر اینکه تقریبــا تمام این کالاهــای خارجی با 
گارانتی های متفرقه، ۱۰ سال ضمانت موتور، دو سال قطعات و 
حتی گاهی طولانی تر فروخته می شود و برخی از کالاها علاوه 
بر این گارانتی، در برابر آتش سوزی و دزدی برای پنج سال بیمه 
دارند. یکی از مغازه داران که فقط کالای ال جی و سامســونگ 
می فروشد، می گوید گلدسرویس از بهترین گارانتی ها است که با 

بیمه تجارت نو نیز قرارداد دارد و کالا تا ۱۰ سال خدمات پس از 
فروش و تا پنج سال بیمه خواهد داشت.

 گارانتی محصولات قاچاق 
از سوی شرکت های خصوصی

او هم مانند بسیاری دیگر از مغازه داران از کلمه قاچاق استفاده 
نمی کند. بیشتر فروشندگان می گویند که به دلیل مسائل ناشی از 
تحریم، مشکلاتی ایجاد شده که باعث شده در حال حاضر فقط 
گارانتی های شرکتی که متعلق به برخی شرکت های خصوصی 
است، فعال باشد.اما برخی فروشندگان به طور کلی منکر وجود 
مشکل می شوند. برای مثال یک فروشگاه برند هیتاچی، خود را 
نمایندگی این شــرکت ژاپنی در ایران معرفی می کند و با تاکید 
بر اینکه کالاهای این برند در تایلند مونتاژ شده است، می گوید: 
گارانتی تجارت رفاه پنج سال ضمانت و ۱۵ سال تعویض دارد. این 
گارانتی رسمی است؛ مثل گلدیران برای ال جی. یخچال ساید این 
برند ۳۰ تا ۹۰ میلیون تومان قیمت دارد و ما هم نمایندگی رسمی 
آن را داریم. یک فروشنده دیگر کالاهای ال جی و سامسونگ 
نیز می گوید که کالاهایش با گارانتی گلدسرویس، با برگ سبز 
و به صورت شرکتی وارد می شــود. اما کالاهای بانه ای و سایر 
استان های مرزی که عموما تقلبی هستند، بدون گارانتی و دو تا 

سه میلیون تومان ارزان تر فروخته می شوند.

کالا با ضمانت گلدیران هم پیدا می شود؟
در این میان فقط یک فروشــنده اذعان می کند که کالاهای 
ال جی و سامســونگش قاچاق است و با گارانتی های شرکتی 
عرضه می شود. البته او لوازم خانگی محصول چهار سال پیش 
با گارانتی گلدیران را نیز برای فروش دارد که به دلیل نوع گارانتی 
گران تر تمام می شود. این در حالی است که اخیرا رئیس اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی گفته بود که خریداران برای اطمینان از 
قاچاق نبودن کالا می توانند گارانتی آن را در سامانه ۱۲۴ بررسی 
کنند. همچنین اگر کالای ال جی و سامســونگ به ترتیب با 
ضمانت گلدیران و سام عرضه شود، کالا اصل و در غیر اینصورت 
کالا با گارانتی متفرقه عرضه شــده و قاچاق اســت. حتی اگر 
فروشندگان برای آن کالا بیمه ارائه و برای نصب در منزل حضور 
پیدا کنند. او همچنین درباره چرایی فعالیت نمایندگی شرکت های 
خارجی با وجود ممنوعیت واردات لوازم خانگی، تاکید کرده بود 
که این نمایندگی ها در زمان واردات کالاهای خارجی، نمایندگی 
شرکت ها بودند، اما بعد از خروج شرکت های خارجی با شرکت های 
داخلی جایگزین ال جی و سامسونگ همکاری کردند؛ بنابراین در 
حال حاضر فقط برخی خدمات پس از فروش کالاهای قدیمی را 
ارائه می دهند و کالا نمی فروشند. موضوعی که مشاهدات در بازار 

آن را تایید نمی کند.

شرکت های معروفی که خطری تهدیدشان نمی کند!
نام شرکت های خصوصی که کالاهای قاچاق را گارانتی و بیمه 
می کنند، در بازار پرتکرار و معروف است. گارانتی سام گروه و سام 
الکتریک برای کالای سامسونگ، گلدسرویس و مدیاگستر برای 
ال جی، بوش سرویس کاراگستر و سیهاوی برای بوش. به نظر 
می رسد این شــرکت ها در حال حاضر به طور گسترده و علنی 
کالاهای قاچاق را ضمانت می کنند و خطری هم تهدیدشــان 

نمی کند!
لوازم خانگی چند؟

در این میان گزارش میدانی از بازار لوازم خانگی نشان می دهد که 
قیمت یخچال و فریزر ساید بای ساید ایرانی ۲۴ تا ۳۶ میلیون و 
ساید خارجی ۴۰ میلیون تومان به بالا قیمت دارد. بالاترین قیمت 
برای ســاید در بازار امین حضور، ۱۴۰ میلیون تومان اعلام شد. 
آن طور که فروشندگان می گویند قیمت یخچال و فریزر اصلی 
ســاید این برند ۵۵ تا ۱۴۰ میلیون تومان و کالای بانه ای تقلبی 
۴۰ تا ۷۰ میلیون تومان است.همچنین به گفته یکی از مغازه داران، 
میانگین قیمت یخچال فریزر ساید ایرانی ۳۰ میلیون و خارجی 
حدود ۵۰ میلیون تومان است اما این اختلاف قیمت در یخچال 
و فریزر دو قلو کمتر است؛ به طوری که میانگین قیمت یخچال 
و فریزر ایرانی دوقلو حدود ۲۸ و خارجی حدود ۴۰ میلیون تومان 

است.
کدام لوازم خانگی ایرانی با خارجی هم قیمت است؟

اما او می گوید که تفاوت قیمت ماشین لباسشویی ایرانی و خارجی 
دو تا سه میلیون تومان است؛ به طوری که میانگین قیمت ماشین 
لباسشویی ایرانی حدود ۹ میلیون و خارجی حدود ۱۱ میلیون تومان 
است. این موضوعی است که اخیرا بارها تولیدکنندگان و توزیع 
کنندگان نسبت به آن هشدار دادند که کم شدن تفاوت قیمت 
کالای ایرانی و خارجی و حتی در مواردی ارزان تر شدن کالای 

خارجی منجر به افزایش قاچاق خواهد شد.
به طور کلی قیمت ماشــین لباسشویی هفت کیلویی ایرانی و 
خارجی به ترتیب هفت تا ۱۱ میلیون و ۱۰ تا ۱۴ میلیون تومان 
است. ماشین ظرفشویی ایستاده سری ۶ ایرانی و خارجی نیز حدود 

۱۰ تا ۱۷ میلیون و ۱۱ تا ۳۰ میلیون تومان قیمت دارد.
قیمت تلویزیون ایرانی ۵۰ اینچ نیز ۱۰ تا ۱۲ میلیون و خارجی 
۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان است. یک فروشنده تلویزیون هم درباره 
گارانتی تلویزیون های خارجی می گوید که گارانتی ها مربوط به 
شرکت های خصوصی هستند و حالا وضعیت لوازم خانگی از نظر 
گارانتی مشابه موبایل است؛ بنابراین کیفیت و قیمت ضمانت نامه ها 
متفاوت است.همچنین قیمت اجاق گاز حدود هشت تا ۱۲ میلیون 

تومان است.

بر اساس گزارش وزارت کار مصرف ماهانه برنج برخی از خانوارهای 
ایرانی کمتر از نیم کیلو در ماه اســت. مردم تون خرید برنج ایرانی و 
خارجی را ندارند و برخی از مشتریان در فروشگاه ها دنبال برنج دانه 
شکسته خارجی هستند. برنجی که درخواست واردات آن به دولت داده 

شده اما هنوز به نتیجه نرسیده است.
به گزارش تجارت نیوز، برنج ایرانی و خارجی به حدی گران شده که تقاضا برای خرید 
برنج شکسته خارجی بالا گرفته است. در یک سال اخیر با افزایش قیمت برنج ایرانی 
برخی متقاضی برنج نیم دانه ایرانی شدند اما گویا در یک ماه اخیر به دلیل خشکسالی، 
برنج شکسته ایرانی هم گران شده است.بررسی ها نشان می دهد برنج نیم دانه درجه 
یک ایرانی در دو سال گذشته با قیمت ۱۱ هزار تومان فروخته می شد اما حالا قیمت آن 
در فروشگاه های آنلاین به بیش از دو برابر رسیده و بین ۲۰ تا ۳۰ هزار تومان فروخته 
می شود.مردم حالا از خرید برنج نیم دانه ایرانی هم صرف نظر کردند و دیگر توان خرید 
آن را ندارند. به نظر می رسد برنج های خارجی نیم دامه را می خواهند جایگزین نمونه 
ایرانی آن کنند.مشاور انجمن واردکنندگان برنج توضیح داد: نامه نگاری های مختلفی برای 
واردات برنج پر محصول و نیم دانه شده است اما هنوز برای برنج های نیم دانه خارجی 

استانداردی تعریف نشده به همین دلیل واردات آن ممنوع است.
علی شفاهی به تجارت نیوز گفت: با افزایش قیمت برنج ایرانی و خارجی این کالای 
اساسی از سبد معیشتی برخی از خانواده ها حذف شده است اما با موافقت دولت و واردات 

برنج های پر محصول می توان این کالا را برای برخی اقشار ضعیف توزیع کرد.
او ادامه داد: متاسفانه وقتی اسم از برنج پر محصول می آید عده ای فکر می کنند این 
برنج بی کیفیت است در حالی که چنین نیست. شکل و ظاهر برنج های پر محصول شبیه 
برنج های مرغوب است و تنها در بو و طعم تفاوت دارد.شفاهی با اشاره به کاربرد برنج های 
نیم دانه در کشورهای دیگر گفت: برنج های نیم دانه در کشورهای دیگر مصرف صنعتی 
دارد مثلا تبدیل به آرد برنج می شوند اما در ایران به دلیل افزایش نرخ تورم مصرف خانگی 
پیدا کرده است. برخی از این برنج های نیم دانه برای رستوران ها استفاده می شود.علت 
افزایش تقاضا برای برنج نیم دانه خارجی چیست؟ به گفته مشاور انجمن واردکنندگان 
برنج ، تولید برنج ایرانی به دلیل خشکسالی ۱۸ درصد کاهش پیدا کرده است اما فعالان 
بازار معتقدند که کاهش تولید برنج بیش از ۲۰ درصد است. از این رو امسال برنج نیم دانه 
هم کمیاب شده است. به همین علت تقاضا برای برنج نیم دانه خارجی بیشتر از سال های 
قبل شده است.پیش از این هم مسیح کشاورز، دبیر انجمن واردکنندگان برنج گفته بود: 
»کاهش مصرف برنج خارجی موجب شده، مصرف برنج های نیم دانه یا در اصطلاح برنج 
شکسته یا ضایعات برنج زیاد شود.«آمار وزارت صنعت در چهارماهه امسال نشان می دهد 
برنج ۷۹/۳ گران شده است. در یک ماه اخیر قیمت برنج در هر کیلو یک بار به ۴۱ هزار 
تومان، بار دیگر به ۴۳ هزار تومان رسید. در اواخر مرداد هم هر کیلو برنج ایرانی به کیلویی 
۴۵ هزار تومان رسیده بود. حالا اما در اواسط شهریور ماه قیمت برنج رکورد تازه ای زد و به 

کیلویی ۴۶ هزار تومان رسیده است.

روز یکشــنبه برای دومین روز متوالی شاخص بورس کاهش یافت 
و بسیاری از نمادها بازدهی منفی داشتند. کارشاناسان بازار سرمایه 
عقیده دارند برخی از این جو منفی حاکم در بازار بر اثر سیگنال هایی 
است که از بانک مرکزی دریافت می شود. با این حال افت شاخص 

ادامه دارد یا خیر؟
به گزارش تجارت نیوز، شاخص کل بورس دیروز حدود ۱۰ هزار واحد کاهش یافت 
و بسیاری از نمادهای شاخص ساز عملکرد منفی داشتند. افراد حقیقی امروز ۴۷۰میلیارد 
تومان از بازار سهام خارج کردند که بیشترین خروج پول حقیقی از بورس یا فرابورس 
مربوط به گروه فلزات اساســی و همچنین سهام شــرکت پارس فولاد سبزوار بود.
کارشناسان بازار سرمایه عقیده دارند یک از دلایل این حجم از خروج نقدینگی و افت 
شاخص کاهش نرخ ارز و سیگنال های است که از بانک مرکزی به بازار می رسد. نرخ 
ارز بعد از انتصاب رئیس جدید بانک مرکزی کانال ۲۸ هزار تومان را از دست داده است.

نرخ بهره بانکی باید مشخص شود
محمد مهدی عُشریه، کارشناس بازار سهام در گفتگو با تجارت نیوز به انتظارات بازار و 
سهامداران از کاهش احتمالی نرخ بهره بانکی اشاره کرد و توضیح داد: یکی از مهم ترین 
فاکتورهای اثرگذار در بازار سرمایه مشخص شدن نرخ بهره بانکی است. بعدا از انتصاب 
آقای صالح آبادی برای ریاست یانک مرکزی شایعه های زیادی راجع به نرخ بهره بانکی 
شنیده می شود؛ برخی از کاهش نرخ بهره و برخی دیگر از افزیش احتمالی نرخ بهره 

خبر می دهند.
عشــریه در ادامه توضیح داد: عدم اطمنیان بازار و سهامداران نسبت به نرخ بهره و 
مشــخص نبودن درصد و شرایط کلی آن موجب عدم اطمینان و فعالیت مطمئن در 
بورس می شــود و همین مساله به بازار صدمه وارد می کند. مشخص شدن نرخ بهره 

بانکی برای بازار و سهامداران اهمیت زیادی دارد.
سیگنال تعویض رئیس سازمان بورس

این کارشناس بازار ســهام عقیده دارد با توجه به شروع فعالیت رئیس جدید بانک 
مرکزی بازار قطعا نیم نگاهی به فعالیت ها و سیگنال هایی که از طرف بانک مرکزی 
منتشر می شود دارد. بعضی از فعالان بازار خبر از برکناری احتمالی رئیس سازمان بورس 
می دهند. همین موضوع یکی از مهم  ترین سیگنال های است که به بازار داده می شود و 

آن را تحت تاثیر قرار می دهد.
محمد مهدی عشریه درباره شرایط آینده بازار بر این عقیده است که با توجه به افزایش 
قیمت نفت جهانی شــرایط برای شرکت های پتروشیمی و پالایشی بهتر می شود و 

می تواند اثر مثبتی در مسیر حرکت شاخص و بازار سهام باشد.
با توجه به کاهش نرخ دلار و ســیگنال های بانک مرکزی برای سازمان بورس، از 
تعویض رئیس سازمان تا کاهش یا افزایش نرخ بهره بانکی باید دید در چند روز آینده از 
طرف رئیس جدید بانک مرکزی چه سیگنال هایی به بازار سهام داده می شود و واکنش 

بورس و سهامدارن چگونه خواهد بود.

بورس تحت تاثیر نرخ بهره بانکیمردم دنبال خرید برنج شکسته خارجی اند!

خرید قسطی از مسکن و خودرو  به موبایل رسید
خرید قسطی از مسکن و خودرو حالا به اقلام با قیمت 
پایین تر مثل موبایل رســیده اســت. در بازار موبایل 
شرکت هایی مدعی هستند که تا سقف ۲۰ میلیون تومان 
بدون ضامن وام می دهند تا متقاضیان به نوعی خرید 

قسطی موبایل انجام دهند.

به گزارش تجارت نیوز، پس از شوک قیمتی و افزایش قابل توجه 
نرخ ها در انواع بازارها طی ســال گذشته به تدریج دوره رکود عمیق 
در این بازارها آغاز شد و اکنون کار به جایی رسیده که در بازارهای 
مختلف برای تحریک بخش تقاضا انــواع طرح های عجیب اجرا 
می شوند.یک روز خرید مسکن با تنها ۳۰۰ میلیون پول نقد و یک 

روز هم وام ســه میلیارد تومانی برای خرید خودرو خارجی، هر کدام 
به نوعی به دنبال تحریک بخش تقاضا در بازارهایی هستند که این 
روزها دچار رکود شده اند.خرید قسطی از مسکن و خودرو حالا به اقلام 
با قیمت پایین تر مثل موبایل رسیده است. در بازار موبایل شرکت هایی 
مدعی هستند که تا سقف ۲۰ میلیون تومان بدون ضامن وام می دهند 

تا متقاضیان به نوعی خرید قسطی موبایل انجام دهند.در این طرح 
شرکتی که وام می دهد مدعی است:

 ـبه ارائه ضامن نیازی نیست
 ـمبلغ و تعداد اقساط قابل پرداخت از انعطاف کافی برخوردار است

 ـخرید محدود به فروشگاه های خاصی نیست

 ـامکان دریافت رمز اینترنتی و خرید آنلاین وجود دارد
 ـدر هیچ یک از مراحل نیاز به مراجعه حضوری وجود ندارد

در این طرح این شرکت مدعی است که تا سقف ۲۰ میلیون تومان 
وام بدون ضامن و تنها در پنچ روز می دهد. البته مشــتری باید سه 

میلیون تومان را به عنوان پیش پرداخت در ابتدا پرداخت کند.

وزیر امور خارجه: ایران دست بسته باقی نمی ماند
وزیر امور خارجه کشورمان با تاکید بر این که نگاه 
به شرق به معنای کنار گذاشتن غرب نیست و ما 
حتما نمی خواهیم کشــور را به روسیه و چین گره 
بزنیم، اظهار کرد: مذاکرات وین و احیای برجام را 

با اتکا به خرد جمعی به پیش خواهیم برد.
حسین امیرعبداللهیان درحاشیه سفر منطقه ای اخیرش در 
گفت وگو با ایســنا در پاسخ به این سوال که شما به تازگی به 
مسکو سفر کردید و دیدارهایی را با مقامات این کشور داشته 
اید. با توجه به نگاه دولت سیزدهم به تعامل با کشورهای آسیا 
از جمله کشورهای شرق آیا این به این معناست که تعامل با 
غرب در سیاست خارجی دولت سیزدهم  دارای چندان جایگاهی 
نیست،  اظهار کرد : ما کلید واژه هایی که برای سیاست خارجی 
دولت سیزدهم به کار می بریم ،سیاست خارجی متوازن ذیل 

دیپلماسی فعال، پویا و هوشمند است.
وی با بیان اینکه نگاه به همسایگان و نگاه به آسیا و تعامل با 
کشورهای این منطقه برای ما در عرصه سیاست خارجی دارای 
اولویت اول است،تصریح کرد: نگاه به آسیا به این معنا نیست که 

به مناطق دیگر از جمله غرب توجه نداشته باشیم.

این دیپلمات عالی رتبه کشورمان ادامه داد: یکی از ویژگی های 
سیاست خارجی متوازن این است که ضمن توجه به الویت ها ، 
از هر فرصتی در سایر حوزه های جهان برای تامین حداکثری 
منافع ملی مان استفاده کنیم.وی در بخشی دیگر از سخنان خود 
در ایــن زمینه با بیان این که  در جریان ســفر به نیویورک با 
۱۸ وزیر خارجه کشــورهای اروپایی دیدار و رایزنی داشــتم، 
افزود: این موضوع نشان می دهد که نگاه به شرق به معنای 
کنار گذاشتن غرب نیست، اما غربی ها باید بدانند و ما نیز  به 
صراحت به غربی ها گفته ایم که با  کشورهای چین، روسیه و 
هند در یک حوزه هســتیم و  در جغرافیای آسیا قرار داریم و 
شما به خاطر سیاست های دنبال شده از سوی آمریکا و عدم 
اجرای تعهدات تان در برابر ایران ، روز به روز ضرر می بینید و از 
برنامه های سرمایه گذاری و تعامل با ایران در حوزه های مختلف 
تجاری و اقتصادی دور می شوید. ما به آنها گفته ایم که به هر 
حال ایران دست بسته باقی نمی ماند و در راستای منافع خود 

تصمیم می گیرد و پیش می رود.
وزیر امور خارجه کشــورمان با بیان اینکه سیاست خارجی 
متوازن به این معناســت که در تعامل با شــرق و غرب عالم 

سیاست خارجی فعالی را دنبال کنیم و  دیپلماسی پویایی  داشته 
باشــیم، ادامه داد: حتما نمی خواهیم کشور را به روسیه و چین 
گره بزنیم، بلکه در راستای منافع دو طرف سیاست خارجی را 
پیگیری و تنظیم می کنیم و هر مقدار که چین، روســیه، هند 
و یا هر کشــور دیگری در جهان در راســتای منافع مشترک 
طرفینی ایده ها و ابتکاراتی داشته باشند و ما احساس کنیم که 
منافع مان  در سطح خیلی خوبی تامین می شود از این ایده ها 
حتما استقبال می کنیم و حتما این فرصت برای تمام کشورها 
در قاره ها و مناطق مختلف وجود دارد، چه در آمریکای لاتین، 
 چه در آفریقا و غرب و یا هر حوزه دیگری که ممکن اســت، 

باشد.
امیرعبداللهیان  همچنین در ادامه گفت وگوی خود با ایسنا در 
پاسخ به این سوال که شما بارها تاکید کرده اید که وزارت خارجه 
در دولت ســیزدهم تنها وزارت خارجه برجام نخواهد بود و از 
ســوی دیگر اعلام کرده اید  که بررسی های ایران در ارتباط 
با شش دور قبلی مذاکرات وین در حال تمام شدن است و به 
زودی مذاکرات وین آغاز می شود ولی در سطح افکار عمومی 
بعضا اظهار نظرهایی در مورد نگاه دولت سیزدهم به موضوع 

مذاکرات وین وجــود دارد از جمله در مورد تیم مذاکره کننده 
و افرادی که قرار اســت این مذاکرات را به پیش ببرند ، اظهار 
کرد: همان طور که اشاره کردید ما در حال جمع بندی هستیم . 
مذاکره دو بخش دارد که یک بخش آن سیاست گذاری است 
که در شورای عالی امنیت ملی به صورت طبیعی دنبال می شود. 
یک بخش دیگر آن مذاکره است که جزو وظایف ذاتی وزارت 
خارجه است و مذاکرات به صورت طبیعی در حوزه کارشناسی و 
مذاکره کنندگان ارشد ما  در بخش معاونت سیاسی وزارت امور 

خارجه دنبال می شود.
این دیپلمات عالی رتبه کشــورمان تصریح کرد: تیمی  که 
در وزارت خارجــه این موضوع را  دنبال خواهد کرد با مدیریت 
معاونت سیاسی وزارت امور خارجه و با مسئولیت مستقیم وزیر 
امور خارجه در این بخش ، اقداماتی که انجام می دهد هم در 
سطح وزارت خارجه از تمام ظرفیت های حقوقی، بین المللی، 
اقتصادی و سیاسی این وزارت خانه  استفاده می کند  و هم از 

ظرفیت های ملی به صورت کامل استفاده می کنیم .
 وزیر امور خارجه با بیان این که معتقدیم که باید با خرد جمعی 
کار را به پیش برد و در این ارتباط در بحث تولید محتوا و مسائل 

مرتبط با آن حتما از تعامل و همفکری با دانشگاهیان و اندیشکده 
ها استفاده خواهیم کرد،گفت : موضوع مذاکرات  هم در سطح 
ملی از حساسیت بالایی  برخوردار است و هم مذاکراتی چند 
جانبه را در بر می گیرد. لذا بایستی با هماهنگی، همفکری و 
خرد جمعی چه در حوزه مذاکره که مســئولیت آن به عنوان 
مذاکره کننده ارشد کماکان در معاونت سیاسی وزارت خارجه 
باقی خواهد ماند و چه در حوزه ای  که وزرا باید کار را دنبال کنند 
و  چه  در بخش های مرتبط نظام  و  حوزه های اندیشکده ای 
و دانشگاهی که بتوانند در حوزه های حقوقی، فنی، اقتصادی و 
تجاری و دیگر ابعادی که این مذاکرات می تواند داشته باشد، 

پشتیبانی های لازم را انجام دهند .
وی تاکید کــرد: ما به هیچ وجه نمی خواهیم همه ظرفیت 
وزارت خارجه را درگیر این کار بکنیم. ما در وزارت خارجه تقسیم 
کار کرده ایم. هر بخش باید به وظایف ذاتی خود عمل کند و 

یکی از کارهای ما موضوع مذاکرات برجام است.
امیر عبدالهیان در پاسخ به این سوال که آیا ترکیب تیم مذاکره 
کننده وزارت خارجه مشخص شده است، اظهار کرد : در حال 

جمع بندی نهایی هستیم.
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